

Рабочая группа по журавлям Евразии
Crane Working Group of Eurasia

Институт проблем экологии и эволюции им. А.Н. Северцова РАН
A.N. Severtsov' Institute of Ecology and Evolution RAS

Министерство природных ресурсов и экологии Российской Федерации
Ministry of Natural Resources and Environment of the Russian Federation

Государственный природный биосферный заповедник "Даурский"
Daursky State Nature Biosphere Reserve

Амурский филиал ВВФ России
Amur Branch of WWF Russia

ЖУРАВЛИ ЕВРАЗИИ

(БИОЛОГИЯ, РАСПРОСТРАНЕНИЕ, РАЗВЕДЕНИЕ)

Выпуск 5

**СБОРНИК ТРУДОВ IV МЕЖДУНАРОДНОЙ НАУЧНОЙ КОНФЕРЕНЦИИ
"ЖУРАВЛИ ПАЛЕАРКТИКИ: БИОЛОГИЯ, ОХРАНА, УПРАВЛЕНИЕ"**

**Государственный природный биосферный заповедник "Даурский",
ЗАБАЙКАЛЬСКИЙ КРАЙ, РОССИЯ
1-4 СЕНТЯБРЯ 2015 г.**



CRANES OF EURASIA

(BIOLOGY, DISTRIBUTION, CAPTIVE BREEDING)

ISSUE 5

**PROCEEDINGS OF THE IV INTERNATIONAL SCIENTIFIC CONFERENCE
"CRANES OF PALEARCTIC: BIOLOGY, CONSERVATION, MANAGEMENT"**

**DAURSKY STATE NATURE BIOSPHERE RESERVE,
ZABAIKALSKY KRAI, RUSSIA
1-4 SEPTEMBER 2015**

Москва - Нижний Цасучей, 2015
Moscow - Nizhny Tsasuchey, 2015

**Журавли Евразии (биология, распространение, разведение). 2015.
(Е.И. Ильяшенко, С.В. Винтер, ред.). Вып. 5. М.-Нижний Цасучей. 504 с.**

Сборник трудов IV Международной научной конференции “Журавли Палеарктики: биология, охрана, управление” включает статьи по биологии, распространению, численности, миграциям, зимовкам, разведению, реинтродукции, управлению популяциями журавлей и экологическому просвещению.

Корректор английского текста: Беверли Пфистер

Фотография на передней обложке: О.А. Горошко: Гнездование даурского журавля в Монголии в период засухи

Издано при финансовой поддержке Государственного природного биосферного заповедника “Даурский”, Российского фонда фундаментальных исследований (проект 15-04-20636) и Амурского филиала WWF России (грант WWF673/RU009606-15/GLM)

Утверждено к печати Учёным советом ИПЭЭ РАН

Рецензенты: д.б.н., проф. А.Ф. Ковшарь, к.б.н. В.А. Зубакин

© коллектив авторов, 2015

© Рабочая группа по журавлям Евразии, 2015

© ИПЭЭ РАН, 2015

© Государственный природный биосферный заповедник “Даурский”, 2015

**Cranes of Eurasia (Biology, Distrubution, Captive Breeding). 2015.
(E.I. Ilyashenko, S.W. Winter, eds). Vol. 5. Moscow-Nizhny Tsasuchei, 504 p.**

Proceedings of the IV International Scientific Conference of “Cranes of Palearctic: Biology, Conservation, Management” include scientific articles on crane biology, distribution, number, migrations, captive breeding, reintroduction, population management, ecological education.

Editor of English text: Beverly Pfister

Photo on the front cover by O. Goroshko: Breeding of the White-naped Crane in Mongolia during drought

Supported by Daursky State Nature Biosphere Reserve, Russian Foundation for Basic Research (the project 15-04-20636) and Amur Branch of WWF Russia (the project WWF673/RU009606-15/GLM)

Approved for printing by Scientific Council of A.N. Severtsov’ Institute of Ecology and Evolution RAS

Reviewers: Dr. A.F. Kovshar, Dr. V.A. Zubakin

© team of authors, 2015

© Crane Working Group of Eurasia, 2015

© A.N. Severtsov Institute of Ecology and Evolution RAS, 2015

© Daursky State Nature Biosphere Reserve, 2015

ЭКОЛОГИЧЕСКИЙ ФЕСТИВАЛЬ «ЖУРАВЛИНЫЙ КРАЙ» В СУРСКОМ РАЙОНЕ УЛЬЯНОВСКОЙ ОБЛАСТИ

Д.А. КОРЕПОВА¹, М.В. КОРЕПОВ²

¹Ульяновский областной краеведческий музей им. И.А. Гончарова», Ульяновск, Россия

²Ульяновский государственный педагогический университет им. И.Н. Ульянова,
Ульяновск, Russia

E-mail: dahafomina@list.ru

Присурье — родина известного ученого-орнитолога начала XX века Сергея Александровича Бутурлина. Сурская пойма — важнейшее место обитания серого журавля. Да и сама форма Сурского района напоминает устремляющийся ввысь журавлиный клин.

Чтобы широко заявить об уникальном природном и историческом потенциале Присурья и утвердить журавля в качестве природного символа Сурского района, Ульяновский областной краеведческий музей им. И.А. Гончарова и отдел культуры Сурского района с 10.06.2014 г. по 2.04. 2015 г. организовали фестиваль «Журавлиный край». Проект является победителем регионального конкурса на получение гранта в сфере культуры «Ульяновская область — творческий регион».

В рамках научной программы фестиваля орнитологи вместе со студентами УлГПУ им. И.Н. Ульянова провели научно-исследовательскую экспедицию «По следам С.А. Бутурлина» на территории Сурского федерального зоологического заказника им. С.А. Бутурлина (10–15.06.2014 г.) и осенние учёты журавлей на «Лавинском» предотлетном скоплении (20–21.09.2014 г).

В рамках культурной программы проекта, в международный День птиц проводится массовый экологический праздник в р.п. Сурское. На творческих площадках, организованных учреждениями культуры и образования Ульяновской области, проходят выступления творческих коллективов, презентации культурных проектов, мастер-классы, творческие лаборатории, выставки, конкурсы, посвященные журавлю. Другим культурным событием фестиваля стало открытие 12.12. в Ульяновском областном краеведческом музее «Комнаты исполнения желаний». В течение месяца один из залов музея был украшен 1000 бумажных журавликов (согласно японской легенде, они исполняют желания), изготовленных в технике оригами жителями области.

1 и 2.04.2015 г. в г. Ульяновске и р.п. Сурское организованы семинары «Журавлиное вече». Члены Рабочей группы по журавлям Евразии ознакомили участников с передовым российским опытом в области изучения и сохранения журавлей.

Ключевые слова: серый журавль, экологическое образование, журавлиный фестиваль, Сурский района, Ульяновская область

“CRANE HOMELAND” ECOLOGICAL FESTIVAL IN ULYANOVSK REGION

D.A. KOREPOVA¹, M.V. KOREPOV²

¹*Ulyanovsk Museum of Nature and History, Ulyanovsk, Russia*

²*Ulyanovsk State University, Ulyanovsk, Russia*

E-mail: dahafomina@list.ru

The history and nature of Sursky District of Ulyanovsk Region is connected closely with birds. Sura Valley (Prisurie) is the homeland of Sergei Buturlin, the famous ornithologist of the early 20th century. Sura Floodplain is the most important habitat of the Common Crane in the Ulyanovsk Region. The form of Sura District territory looks like flying crane. To publicize the unique natural and historical potential of Sura Valley and to endorse the crane as a natural symbol of this area, Ulyanovsk Regional Museum of Local History and Nature and Department of Culture of Sura District organized the «Crane Home» Festival from 10.06.2014 to 2.04. 2015. The project was a winner of the regional grant competition «Ulyanovsk Region is a Creative Region.»

In the frame of the scientific program of this project, ornithologists and students of Ulyanovsk State Pedagogical University carried out field surveys in Buturlin’s Sursky Federal Wildlife Refuge from 10 to 15.06.2014 and autumn crane counts at the crane staging area near Lava Village from 20 to 21.09.2014.

In the frame of the cultural program of the project, a Crane Ecological Festival was organized in Sursky District and held on International Bird Day by the cultural and educational agencies of Ulyanovsk Region. It included presentations of cultural projects, creative workshops, exhibitions, competitions and other activities dedicated to the crane. A special cultural event of the festival was the opening of the «Room Wish Fulfillment» in Ulyanovsk Regional Museum on 12.12.2014. During the month one of the museum halls was decorated with 1000 paper cranes (they grant people wishes according to Japanese legend) which were made by local people using the origami art technique. On 1 and 2.04.2015 special trainings of “Crane Chamber” were organized in Ulyanovsk City and Sursky District where members of Crane Working Group of Eurasia introduced students and local people to problems on crane research and conservation in Russia.

Keywords: Common Crane, ecological education, crane festival, Ulyanovsk, Sura District